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تگو
گف

به عنوان شروع، تقاضا دارم در مورد چگونگي ورودتان به حوزه صنعت  �  
نفت توضيح فرمائيد؟

با تشكيل دولت آقاي موسوي، در ابتداء بنده با توجه به سوابقم در كميته وزارت 
كار براي تصدي وزارت كار كانديدا بودم. وزارت كار مشكلات كارخانه و صنايع را 
در زمينه هاى مختلف ساختمانى، صنايع پوشاك و مصرف خوراكى همه و همه به 
عهده داشت. وزارت صنايع سعى مى كرد براى هزاران سرمايه گذار و مديرانى كه 
كشور را ترك كرده بودند، افرادى را جايگزين كند. مديران جديد گرفتارى هاى 
راه اندازى كارخانه هاي صنعتي را داشتند. بنده هم در وزارت كار در خدمت راه اندازى 
كارخانه هاي صنعتي بودم. آقاي مهندس غرضي مرا تشويق كردند به خدمت در 
وزارت نفت وارد شوم و اينجانب با تجربه هايى كه از راه اندازى كارخانه ها داشتم 
راهى وزارت نفت شدم. آقاي غرضي مديريت شركت نفت فلات قاره و شركت 
ملي حفاري را به من پيشنهاد دادند و من با توجه به وضعيت حفاري و نياز آن 
زمان مديريت اين بخش را پذيرفتم. در تهران و اصفهان هميشه براى راه اندازى 
كارخانه ها كه مشكلات كارگرى زيادى داشتند، وقت زيادى صرف مى شد. ولى 
با آشنايى كه با نفت پارس تهران و مشكلات پالايشگاه آبادان داشتم، با مسائل 
كارگرى خوزستان با صنعت نفت و خصوصاً مشكلات صنعت حفارى آشنا شدم.  

 وضعيت حفاري در آن زمان چگونه بود؟ �
در آن زمان بيش از يك هزار نفر كارشناس آمريكايي و كانادايي كه صنعت حفاري 
ايران را اداره مي كردند از كشور رفته بودند، اساسنامه شركت ملي حفاري نوشته شده 
بود، اما هنوز به اجراء در نيامده بود. به طورى كه اطلاع داريد بيش از 40 شركت 

حفارى و خدمات تخصصى حفارى كه عهده دار فعاليت هاى  حفارى چاه هاى نفت 
جهت حفظ ظرفيت توليد شش ميليون بشكه در روز بودند، كشور را ترك نموده 
بودند. اين در حالي بود كه كليه مديران، تكنسين ها، و نرم افزارها و مدارك اصلى اين 
شركت ها خارج از كشور بود. در آن زمان بعضى از شركت ها مانند شركت (سن تافه)، 
دستگاه هاى حفارى خود را به كلى از ايران خارج نموده بود. بعضى از شركت ها مانند 
سدكو (Sedco) و سد ايران تعدادى دستگاه حفارى در ايران داشتند. شركت هاى 
 (Derreser) ديگرى نيز حالت بلاتكليفى داشتند. مثلاً از بعضى شركت ها مثل گروه
امكانات بسيار جزئى باقيمانده بود. هشت دستگاه حفارى از بهترين دستگاه هاى آماده 
به كار در مرز ايران توسط رژيم صدام به عراق ربوده شده بود و پرسنل آن به اسارت 
گرفته شده بودند كه بسيارى از اين پرسنل همراه با ساير آزادگان پس از حدود 10 سال 
به كشور اسلامى بازگشتند. اگرچه بعداً 22 دستگاه حفارى، تعميرات اساسى شد و به 
كار گرفته شد، ليكن بعضى از دستگاه ها  حتى (Draw Works) و پمپ گل نداشتند 
كه براى آنها  سفارش خريد انجام شد و مجموعاً بيش از 5 سال اين بازسازى طول 
كشيد. دستگاه هاى حفارى موجود گروه بندى و نام گذارى شدند و پرسنل از تكنسين ها 

و كارگران حاضر به كار سازماندهى شدند.

 يعني شركت ملي حفاري تأسيس شده بود ولي پا به مرحله اجراء نگذاشته بود؟ �
براي  را  اشراقي  آقاي  (ره)  امام  اهواز حضرت  بحران  در جريان  و  در سال 58 
حفارى  ملى  تأسيس شركت  به  منجر  كه  مي فرستند  اهواز  به  وضعيت  بررسي 
به  را  (ره)  امام  نامه حضرت  اعتصابيون،  نمايندگان  آن  از  بعد  و  ايران مى شود 
شركت  صورت  اين  به  و  مي كنند  ارائه  وقت)  وزير  (نخست  بازرگان  مهندس 
ملي حفاري متعاقب دستور امام (ره) به دولت آقاى بازرگان تأسيس مي شود و 
در زماني كه شركت ملي حفاري ايران تأسيس شد، با وجود همه تلاش ها تنها 
شش دستگاه دكل حفاري در اختيار اين شركت بود. در آن زمان آقاي مهندس 
شماسي مديريت عامل شركت ملى  حفاري را بر عهده داشتند. در دوره اي كه من 
به عنوان مديرعامل وارد صنعت حفاري و شركت ملي حفاري شدم، كارآمدترين 
دستگاه هاي  حفارى كه هشت دكل حفاري بود توسط صدام و در جريان آغاز 
جنگ به غارت رفته بود، شرايط شركت ملي حفاري در آن دوران بسيار پيچيده 
تشكيل  خارجي ها  غالباً  را  شاغل  انساني  نيروي  انقلاب  از  پيش  سويي  از  بود. 
مي دادند. كه پس از انقلاب از ايران خارج شده بودند. از طرفي همه دستگاه هاي 
در اختيار ما احتياج به تعميرات اساسي داشت و بدتر از همه اينكه در اثر جنگ، 
توليد نفت به حدود 250 هزار بشكه در روز كاهش يافته بود و اين مسئله اهميت 

و ضرورت عمليات حفاري و تعميرات چاه ها را چند برابر مي كرد.

 وضعيت منابع انساني شركت ملي حفاري در آن زمان چگونه بود؟  �
ايراني بود  انساني شركت ملي حفاري شامل پنج هزار نفر  در آن زمان نيروي 
كه در ميان آنها تنها عده اي داراي تخصص و مهارت بودند. در ابتداء سعي كرديم 

حفاري ايران، ثابت و استوار 
     از تشكيل تا امروز

           مهنـدس محمـود شـريفيان كـه از دانشـگاه اميركبيـر در رشـته 
مهندسـي مكانيـك فارغ التحصيـل شـده اسـت در كارنامه گذشـته خود 
سـمت هايي نظير مدير پشـتيباني جهاد جنگ در استان خوزستان، رئيس 
هيئت مديره و مديرعامل شـركت ملي حفاري ايران، عضو و رئيس هيئت 
مديره و معاون فنى و عمرانى شـيلات و مدير طرح توسعه شيلات ايران، 
اسـتاندار زنجان، مدير بخش مهندسـي بوتاكلر پتروشيمي اراك، معاون 
فني مديريت اكتشـاف شركت ملي نفت ايران، مدير عامل شركت حفارى 
نفـت و گاز پرشـيا (POGDC) و ... را دارد. وي در حـال حاضر در اجراى 
اصل (44) قانون اساسـى و اعتقاد عملى به آن اصل،  هدايت شركت كند 
و كاو انـرژي پـارس، دانـش و تجربـه و مهارت خويش را بـراي عزت و 
سـربلندي ايران اسلامي در بخش غير دولتي به كار گرفته است. با توجه 
به فعاليت هاي ايشان در كند و كاو انرژي پارس، فكر اوليه گفت و گويي با 
محمود شريفيان در ذهنمان ايجاد شد، وي نيز با استقبال از اين گفت و گو، 

صميمانه پاي صحبت هاي ما نشست. 

        

مديرعامل ملي حفاري در دوره جنگ تحميلي:
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گفتگو

وضعيت منابع انساني را ساماندهي كنيم. در همين راستا 700 نفر نيروي جوان 
جذب كرديم و آموزش تكنولوژي حفاري را نيز از طريق ايجاد آموزشگاه پيگيري 
كرديم. پس از راه اندازي آموزشگاه و ارتقاي وضعيت علمي نيروي انساني، پتانسيل 
عمليات شركت نيز ارتقاء يافت. به مرور دكل هاي حفاري بازسازي و روانه عمليات 
گرديد. در نهايت و در اثر تلاش بى وقفه پرسنل شش دستگاه دكل حفاري موجود 
در ابتداي دوره، راه اندازى شد و سپس به 22 دستگاه دكل حفاري بازسازي شده 
افزايش يافت و فعاليت عملياتي گسترش پيدا كرد و با اين روند سعى شد فرهنگ 

پيمانكارى حفارى  در شركت ملى حفارى ايران حفظ شود.
تنها شركت خارجى كه خدمات و فعاليت هاى خود را ادامه داد، شركت (شلامبرژه) 
بود كه با  مديريت اكتشاف و توليد  قرارداد داشت و پرسنل ايرانى آن در اختيار 
شركت ملى حفارى ايران بودند. دلايل مهم موفقيت شركت ملى حفارى در انجام 
عمليات حفارى و علت پيروزى آن انسجام هيئت مديره و كار تيمى و گروهى و 
همكارى كاركنان دلسوز شركت ملى حفارى ايران بود. عموم مديران آن زمان در 
امر خدمتگزارى به انقلاب موفق بوده اند و بعضاً تا رده معاونت وزارت نفت نيز ارتقاء 
يافتند. امور آموزش از موارد ديگرى بود كه بحمدا... با موفقيت دنبال شد، اگرچه 
در دهه 60 و 70 و 80 فعاليت قابل ملاحظه اى داشت كه  عموماً رضايت بخش 
بوده و انشاا... بهتر هم خواهد شد. از موارد ديگر كه فعال شده امور پژوهش بود. 
در آن سال ها يك مركز تحقيقات براى شركت ملى حفارى ايران  سازماندهى شد 
و با مسئوليت آقاى دكتر بمانيان آغاز به كار نمود، بعداً در زمينه پژوهش در مورد 
مسائل حفارى در دانشگاه جندى شاپور اهواز (شهيد چمران) مسائل دنبال شد كه 

چنين ارتباط صنعت حفارى و دانشگاه، بسيار مبارك است. 

توان و ظرفيت عمليات حفاري شركت ملي حفاري در اثر اين ازدياد  �  
ناوگان چقدر رشد كرد؟

طي 7 سالي كه مديريت شركت ملي حفاري را بر عهده داشتم، توان عمليات 
حفاري از 14 هزار متر در سال به 110 هزار متر در سال افزايش يافت. كليه 
دستگاه هاى موجود در  ايران بازسازى شد يك دستگاه دريايى در سال 64 توسط 
شركت ملى نفت ايران خريدارى و در اختيار عمليات شركت ملى حفارى ايران 

قرار گرفت در ميدان شانول حفارى گرديد.

 يعني حتي 500 هزار بشكه هم بيش از ظرفيت توليد، توان داشتيم؟ �
بله، تلاش كاركنان شركت ملي حفاري موجب شد كه علاوه بر رشد چشمگير 
توليد نفت حتي به اندازه توليد 500 هزار بشكه نفت در روز عمليات حفاري انجام 
و آماده بهره برداري شد، اما به دليل فقدان تأسيسات سرچاهي در بخش توليد 
و بهره برداري، اين ميزان در آن مقطع زماني به ظرفيت واقعي توليد نفت ايران 
اضافه نشد، در حالي كه شركت ملي حفاري وظيفه خودش را انجام داد. در كنار 
اين مسائل پس از كنترل فوران چاه نوروز 3 كه روزانه 2000 بشكه نفت ميدان 
نوروز در خليج فارس هدر مى رفت و محيط زيست را آلوده مى نمود، مهار چاه هاي 
نفت آسيب ديده در اثر جنگ به عنوان يك تخصص و مهارت طي همين دوره به 

دست آمد كه اكنون افتخاري بزرگ براي صنعت نفت ايران است.

به طور كلي روند اوج گيري توان شركت ملي حفاري ايران را مربوط به  �  
كدام تفكر مي دانيد؟

طي دوره خدمت در ملي حفاري بيش از هر چيز به مسئله بهره وري مي انديشديم 
و اعتقاد داشته و دارم كه همه مشكلات، ريشه در ضعف بهره وري دارد. در سال 
60 كه عده اي معتقد بودند ما نمي توانيم شركت ملي حفاري را به صورت اجرايي 
راه اندازي كنيم با تكيه بر نيروي اراده و بهره وري اين آرزو را برآورده كرديم. 
بود و در سال 64  راه اندازي و تحول در شركت ملي حفاري  اوج  در سال 62 

تلاش هايي را براي برنامه ريزي جهت آينده آغاز كرديم.

 آيا براي چشم انداز آينده شركت طرح تهيه كرديد؟ �
بله، در آن زمان آقايان دكتر نابغ و مهندس رئوفي به ما كمك كردند و طرحي 

را مورد مطالعه قرار دادند كه بر اساس آن افق عملياتي شركت ملي حفاري و 
ارزيابي و  از سال 64 تا 84 مورد  نيازها و راهبردهايش در يك دوره 20 ساله 
سنجش قرار گرفته بود. اين طرح تحت عنوان طرح تمركز فعاليت هاي شركت 
ملي حفاري ايران به منظور پاسخگويى به نيازهاى شركت ملى نفت ايران در 

يك دوره بيست ساله با يك افق 20 ساله تهيه و تدوين شد.

 مختصات و مشخصات عمده اين طرح چه بود؟ � 
يك محور مهم آن طرح وضعيت تجهيزاتي ملي حفاري بود، بر اساس آن بايد 
طي برنامه هفت دستگاه دكل حفاري دريايي و 70 تا 80 دكل حفاري خشكي به 

ناوگان حفاري كشور افزوده مي شد.

 آيا اين برنامه اجرايي شد؟ يعني طي تمام اين 20 � سال طرح ياد شده 
مورد توجه قرار گرفت يا نه؟

برنامه مذكور كه در سال 64 طراحي شد قرار بود از همان سال اجراء شود، من 
آنجا كه من  تا  از مجموعه شركت ملي حفاري خداحافظي كردم.  در سال 66 
مطلع هستم طرحي كه در سال 64 مورد مطالعه قرار گرفت، هم  اكنون از سوي 
مقتدايي  دكتر  آقاي  و  مي شود  دنبال  جديد  محتوايي  با  بهمني  حيدر  مهندس 
مشاور مديرعامل فعلي شركت ملي حفاري اين طرح را در قالب طرحي هماهنگ 
با برنامه  سند چشم انداز بيست ساله نظام جمهوري اسلامي باز تعريف مي كنند 
كه شركت مبنا مشاور مادر و شركت كند و كاو انرژي پارس نيز به عنوان شركت 

مشاور همكار در طراحي اين طرح همكارى مى كنند.

پس از مديريت شركت ملي حفاري، مجدداً در كدام قسمت مجموعه  �  
صنعت نفت مشغول به كار شديد؟ 

در پتروشيمى اراك (طرح بوتاكلر) مشغول به كار شدم. پس از اتمام طراحى اصولى 
و تفصيلى و شروع عمليات اجرائى (طرح بوتاكلر) بنا به دعوت مؤسسه مطالعات 
بين المللى انرژى به مدت 5 سال و 3 ماه به عنوان مسئول برنامه ريزى و كنترل 
پروژه و عضو گروه تلفيق طرح مقدماتى بهينه سازى توليد و مصرف انرژى مشغول 
بود.  برايم  ارزشمند  بسيار  از دوران  اين مؤسسه يكى  بودم دوران كار در  به كار 
مطالعات ميدان رشادت در اين دوران با گروهى از بهترين متخصصين وزارت نفت 
يكى از افتخارات اينجانب است. مطالعات شناخت صنايع نيز كه در آن نيز سهمى 
جزئى داشتم  و ساخت و اخذ تأسيسات صنعت نفت دنبال مى شد، بسيار برايم جالب 
بود. بازگشت به صنعت نفت همانطور كه عرض كردم به ترتيب شامل پتروشيمى 
اراك، مؤسسه مطالعات بين المللى انرژى و بعداً به دعوت مديريت اكتشاف عهده دار 

معاونت فنى مديريت اكتشاف شركت ملى نفت ايران شدم.

در حال حاضر كه در بخش خصوصي فعاليت مي كنيد وضعيت را چگونه  �  
ارزيابي مي كنيد؟ و با چه مشكلاتي روبه رو هستيد؟

بنده معتقدم بزرگترين رسالت امروز اقتصاد ما بايد توسعه بخش خصوصي توسط 
افراد ذي صلاح باشد چرا كه اين روش به ايجاد ارزش افزوده و تعالي اقتصادي 
منتهي مي شود، امروز در سمت مديريت عامل شركت خصوصي كندو كاو انرژي 
به من  استانداري  و  از دوره مديريت شركت ملي حفاري  (KEP) بيش  پارس 
فشار مي آيد چرا كه اكنون با مشكلاتي نظير كمبود نقدينگي و تسلط بي رويه 

شركت هاي دولتي بر صحنه عمليات اقتصادي مواجه هستيم. 

يعني اعتقاد داريد حضور شركت هاي دولتي در صحنه عمليات كاري شما  �  
به اندازه اي است كه براي رونق شما به عنوان بخش خصوصي مشكل ايجاد 

كرده است؟
تأسيس   1380 سال  در  را   (KEP) شركت  كه  باشيد  داشته  توجه  بله، 
در  كرده ايم،  شركت  مناقصه   40 از  بيش  در  تاكنون  زمان  آن  از  كرديم 
هشتم  يك  حدود  در  يعني  شده ايم،  برنده  را  آنها  مورد  پنج  فقط  كه   حالي 

تلاش ها به ثمر رسيده است.


